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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Kozma Ákos, alapvető jogok biztosa 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Egészséges környezethez való állampolgári jog 
érvényesítése " 

Tisztelt Biztos Úr!
 
Bér település külterületén hatodik éve rendeznek offroad eseményeket, “Dagonya extreme 
fesztivál” néven. Ez a rendezvény alapvetően terepmotor/quad/terepjáró/terepteherautó találkozó, 
melynek lényege, hogy a gépjárművekkel sáros terepen versenyeznek.
A rendezvény sajátosságai az alábbiak:
1. A rendezvényterület 1.5-2 km-re van a falutól, s az oda vezető egyetlen út a faluból vezet, így a 
forgalom ilyen napokon teljesen ellehetetleníti a falusiak életét. A rendezvény jellegének 
megállapítása tisztázatlan. A helyben illetékes jegyzőasszony állítása szerint ő nem jogosult a 
rendezvény jellegének megállapítására, és az ezzel kapcsolatos bejelentéseket és kéréseket azzal 
hárítja, hogy ez egy magánterületen tartott rendezvény, amely nem engedélyköteles. 
2. A rendezvény nyáron mindenképp ezer fő feletti, s internetes források is 4 nap alatt 10000 fő 
látogatót jeleznek (szállás.hu). Koncertek lesznek, hangosított színpad, kitelepült vendéglátó 
szolgáltatások (“dagonya sör”) és kvalifikált versenyszámok, melyek eredményhirdetéssel zárulnak.
A bevett gyakorlat eddig mindössze az volt, hogy a rendőrségnek jelezték a rendezvényt, a 
jegyzőnek nem, a helyiek kérdéseit pedig azzal hárították, hogy mindez magánterületen történik és 
nem minősül zenés-táncos rendezvénynek.
3. A verseny által érintett területről kiderült, hogy részben a polgármester magántulajdona, részben 
több falubéli osztatlan közös tulajdonát képezi, valamint több olyan földrészlet is érintett, amelyek 
tulajdonosai nem is tudnak arról, hogy mi történik ott. A verseny érinti a magyar állam 
erdőterületeit, valamint honvédelmi területeket is. Az erdőtörvény szerint erdőben technikai 
sportversenyt rendezni csak az erdőgazdálkodó hozzájárulásával és az erdészeti hatóság 
engedélyével lehetséges.
4. A falu 125 lakója adott be petíciót, mert nem szeretnék, ha ott és ilyen módon rendeznék meg a 



jövőben ezt a rendezvényt. Az aláírók szerint súlyosan károsítja a környezetet, a falu útjait 
járhatatlanná teszi, a lakók nyugalmát és biztonságát veszélyezteti a motorzajjal, a megnövekedett 
forgalommal és a rendezvényeket követő autonóm tereprally-val. A falu idegenforgalmi bevételeit - 
helyiek beszámolója szerint - érthetetlen okokból kifolyólag ez az eseménysorozat nem növelte, 
pedig vendégéjszakánként fizetniük kellene érte. 
5. A Peticiót a helyiek átadták a polgármesternek, de érdemi tárgyalás nem történt, a 
képviselőtestület elé nem vitte be a petíciót, ehelyett az aláírók felé retorziókat és szóbeli 
fenyegetéseket fogalmazott meg.
6. A helyiek kezdeményezték a jegyzőnél, hogy érintettség/összeférhetetlenség okán tegyen olyan 
lépéseket, mely feloldja azt az ellentmondásos helyzetet, miszerint a terület üzletileg érdekelt 
tulajdonosa és egyben a falu polgármestere egyszerre képviseli a saját üzleti érdekeit és a falu 
érdekét, de ebben semmilyen lépés nem történt. Ezt a szituációt jelezték a Nógrád vármegyei 
kormányhivatal hatósági osztályának, de ők sem tettek lépéseket másik jegyző kijelölésére.
7. Tavasszal a kormányhivatal és a Bükki Nemzeti Park munkatársa bejárást tartott a területen, de ez
érdemi előrelépést még nem hozott. A Bükki Nemzeti Park munkatársa kilistázta a védett fajokat, 
míg a környezetvédelmi szakember szembesült az offroad esemény során keletkezett hulladékkal, 
melyről jegyzőkönyv/leirat is készült.
 
Ebből az alábbiak olvashatók ki:
 - a talaj számos helyen helyreállíthatatlanul károsodott, 
- három ex lege védett forrás és környéke megsérült/megsemmisült, így a terület hidrogeológiája 
alapvetően megváltozott. Ugyanitt olyan vízkivétel valósult meg, mely ezt a rendezvényt szolgálja 
ki. Olyan tavakat hoztak létre mesterséges gátakkal/vízpumpákkal, melyek sose voltak, s egyetlen 
céljuk, hogy a rendezvény résztvevőinek legyen sáros játéktér,
 - ezekben a tavakban azóta védett kétéltűek és madárvilág jelent meg - bár ez az esemény 
szervezőit nem befolyásolja. Szintén ugyanitt egy gémeskút is "utolsó óráit" éli, mivel a terepjárók 
közvetlenül a kút mellett járták ki a talajt. A forrásokból eredő vízfolyások és ökológiai folyosók 
teljesen megsemmisültek, szeméttel lettek tele, mely a rendezvénnyel van összefüggésben 
(karosszéria-elemek, törött üveg, gumiabroncs, pályaszalag),
- az erdei utak teljesen járhatatlanok lettek. Ezek az utak önkormányzati tulajdonban vannak, és 
rendeltetésük része, hogy erdőtűz esetén a katasztrófavédelem meg tudja közelíteni a fokozottan 
tűzveszélyes fenyveseket, de ez jelen állás szerint teljesen ellehetetlenül,
- a terület legelő, fás legelő, erdő besorolású. Itt a talaj olyan módon sérült, és olyan nagy felületen, 
hogy arra - helyieket idézve - "szó kevés akad". A gyep hiányzik, a fák kitörve, az erdő járhatatlan. 
Van olyan erdőrészlet, ahol annyi nyomvályú alakult ki, hogy a vizek folyása teljesen megváltozott.
- a falu kútjai és a Bér patak érezhetően kevesebb vizet mozgat meg. Több kút is kiszáradt, sőt, a 
Bér patak tavaly először teljesen elapadt. Helyiek szerint sosem volt ilyen korábban, és ez 
összefüggésben van a fentebb említett dagonya tavakkal, melyek a Bér patak vízgyűjtő területén 
találhatóak. Magyarul offroad pocsolya lett a falu ivóvíz-minőségű kútjainak vizéből, 
- szintén nagyon kritikus, hogy a rendezvényterületen belül a helyiek felfedeztek többszáz 
(nagyságrendileg 2000) köbméter kommunális és veszélyes hulladékot, melyet a terület tulajdonosa 
egy talajvédelmi besorolású völgyfőben - árokban - halmozott fel. Ez a szemét az utóbbi évek 
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rendezvényeiből származik, mivel helyi információk szerint semmilyen dedikált hulladékkezelés 
nem történik, hanem egyszerűen - idézem - "betúrják a mocskot" a munkagépekkel egy olyan 
helyre, ahol korábban forrás volt. Ez a szeméthalom gyakran ég/égetik és csak nőttön nő. Egy év 
alatt 100 m3 növekedés volt tapasztalható. Próbálják elfedni, lefedni, földet hordanak rá, de ettől 
még egy 15 méter mély völgyet töltenek fel.
 
Összegezve adott egy csodálatos cserháti falu, és minden olyan természetes örökségünk, mely 
megőrzése és ápolása közös feladatunk lenne, a megsemmisülés szélére került a “szép 
völgyben”.  Elfogyott a víz, tönkrement az erdő, védett fajokat pusztítanak el, a falu nyugalma 
felborult. Ezzel párhuzamosan a falu lakói semmit sem profitálnak ezekből az eseményekből. 
 
Arra kérem Biztos Urat, hogy a fentiek alapján indítson vizsgálatot az ügyben emberek nagyobb 
csoportját érintő visszásság kivizsgálására, az Alaptörvény XXI. cikkében foglalt, egészséges 
környezethez való állampolgári jog érvényesítése céljából.
 
Együttműködésében bízva, tisztelettel:

dr. Hadházy Ákos
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